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جایگاه حفظ قرآن کریم در آیات و روایات    
با سلام به محضر خوانندگان محترم، نشریة نورالثقلین، در شماره های قبلی این 
نوشتار به معرفی منابع مورد نیاز در شناسایی جایگاه و اهمیت حفظ قرآن و خلاصه ای 
از تاریخچة حفظ قرآن پرداختیم. همچنین به بررسی آیات و روایت مرتبط با حفظ 
قرآن پرداختیم و بیان شد که با عنایت به ادلهّ موجود از آیات و روایات، استحباب 

حفظ قرآن از احکام مسلّمِ اسلام به شمار می رود. 
از نکات بسیار جالبی که در مورد حفظ قرآن به دست آمد آثار و برکات آن است 
که در ضمن بیان آیات و روایات به آن اشاره شد و اما برای خوانندگان گرامی بسیار 
جالب است که بیانات علمای اعلام که سال ها عمر شریف خود را صرف فهم و درکِ 
معارف قرآن کریم و اهل بيت)ع(، نموده اند، در این زمینه مطالعه نمایند و از نظرات 

علما در این باره مطلع شوند.
بیان        را  نیاز  مورد  مطالب  و  پردازیم  می  بزرگان  این  ذکر سخنان  به  ادامه  در 

می کنیم و شرح می دهیم. 

 سید مصطفی حسینی*چرا قرآن را حفظ کنیم )4(

چرا قرآن را حفظ کنیم 4

 *  کارشناس و حافظ قرآن کریم
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- شهيد اول )ره(: 
»آياتي از قرآن را برگزين و وِرد خود ساز اگر حفظ قرآن در توانت باشد، حتماً 
آن را حفظ و از برنما و اگر آن توان را در خود نديدي، هر مقدار از آيات توانستي 

حفظ كن، و در اين امر، كوتاهي مكن )وصیتنامه شهید اول ر.ك غايه المراد ص 183(.
قرآن بهترين ذكر است و تلاوت آن بر بسياري از مستحبات مقدم است. امام رضا)ع( 
در روایتی می فرماید: »قرائت قرآن افضل از ذكر و ذكر افضل از صدقه است. صدقه 

افضل از روزه و روزه سپر از آتش است.« )بحارالأنوار ج : 89 ص : 201(
كيي از خواص حفظ قرآن اين است كه در فرصت هاي فراغت مي توان وقت را 
مغتنم شمرد و از ملازمت آن بهره مند شد و در سفر و حضر خود را همدم قرآن 
دانست. حفظ قرآن اين امكان را به انسان مي دهد كه قرآن را در گوشه اي از روز 
و در چند دقيقه  تلاوت، محدود و محصور نكند؛ آن را در طول شبانه روز، مونس 

خود بشمارد و در جاي جاي زندگي روزانة خويش ، حاضر و همنشين قراردهد.

- شهيد ثانی) ره(: 
شهيد ثانی در کتاب شریف »منیه المرید« در باب آداب تعلیم و تعلم می فرماید: 
»اولین کاری که طالب علم موظف به انجام آن است حفظ متقن قرآن کریم می باشد، 
چرا که قرآن اساس علوم و اهم آن می باشد. و سیره متقدمین بر این بود که فقه 
و حدیث را به غیر حافظ قرآن تعلیم نمی نمودند. و پس از حفظ قرآن، اشتغال او 
به سائر علوم نباید به نحوی باشد که منجر به فراموشی قرآن گردد و یا آن را در 
معرض فراموشی قرار دهد، بلکه باید فراگیری آن را ادامه داده و روزانه مقداری از 

آن را دائماً تلاوت نماید.« )منية المريد، الشهيد الثاني،  ص 263 ( 
حفظ قرآن كريم كيي از اصول برنامه ريزي درسي در حوزه هاي علميه و مدارس 
عالي در قديم بوده است، و دانش پژوه، پيش از ورود در متون آموزشي، حفظ كل 

قرآن كريم را به پايان مي رسانده است.
حفظ قرآن، به گونه اي طبيعي، انس با قرآن را به همراه مي آورد، ذهن را با 
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مفاهيم قرآني پيوند مي دهد، توفيق تأمل و تدبر در قرآن را ايجاد مي كند ، زمينه 
هاي كشف آفاق نو از آن را فراهم مي سازد، در قلمروهاي مختلف علوم ديني، استشهاد 

به آيات وحي را راحت مي كند و زبان و كلام را به آيه هاي آسماني زينت مي دهد.
همچنين حفظ قرآن، جان را منور مي كند، روح را صيقل مي دهد، زمينه هاي 
پالايش آن را فراهم مي كند، افق هاي نو را براي سلوك معنوي مي گشايد، دريچة 
روح را در برابر آسمان بي نهايت ملكوتي باز مي كند و به آدمي ، توان عروج و عبور 

از سدهاي روزمرة زندگي مادي مي بخشد.
... و اين همه، در پرتو تلاوت پيوستة قرآن رخ مي دهد. حفظ قرآن، به تلاوت 
مکرر پيش از حفظ–براي حفاظت از محفوظات قرآني- نيازمند مي نمايد. بدون 
آن، نه حفظ صورت مي گيرد و نه آيات حفظ شده، محفوظ خواهد ماند. از اين 
رو، در حفظ قرآن، تكرار آيات و انس با آن، شرط لازم به شمار مي آيد و اين، به 
انس ذهني و روحي مي انجامد. از كي سو، خرد و قواي ذهني را با آيات وحي 
مأنوس مي كند و به آن، توانمندي و اقتدار مي دهد. از سوي ديگر، جان با آيه 

هاي الهي مزین مي شود و از بوي خوش واژه هاي آسماني، معطر مي گردد. 
 - مرحوم سيد بن طاووس)ره(: محدّث بزرگ شيعه در ضمن وصیت به فرزند 

خويش مي نگارد:
» … براي تعظيم و تجليل از مقام وحي و همچنين احياي شعائراسلامي، تمام 

قرآن را حفظ و از برنما«.)گنجينه وصايا، ص197، به نقل از كشف المحجة لثمرة المهجد(.

- مرحوم صاحب جواهر)ره(: 
ايشان در مسأله اختلاف تقدیم أقرء بر أفقه در امام جماعت می فرماید:   

بر  تأکید  و  تشویق  شدت  است  بوده  مصلحت  و  حکمت  مقتضای  که  »آنچه 
از  و  نبوت  است؛ چرا که آن، سرچشمه  بوده  قرآن  تعلم  و  تعلیم  نگارش،  حفظ، 
بزرگ ترین منت های الهی بر امت اسلام است.«)جواهر الكلام – شيخ محمد حسن نجفي، 

ج 13، ص 360(.
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- آيت الله العظمي بروجردی)ره(:
»از حفظ داشتن قرآن توشه ای برای انسان است. افسوس بر کسی که از دنیا 

برود و توشه ای نداشته باشد.« )زندگی آيت الله بروجردی، ص 165(. 
از ميان مراجع و علماي طراز اول، كمتر كسي بوده است كه اجزايي از قرآن را 
از حفظ نداشته باشد، اگر هم به صورت ترتيبي و با برنامه ريزي اشتغال به حفظ 
قرآن نداشته اند، به خاطر انس زيادي كه با قرآن داشته اند، غالب آيات در ذهنشان 
حاضربوده است.شهيد مطهري دركتاب»مسألة شناخت«درارتباط با حضرت آيت الله 
بروجردي  مي گويد:»آقای بروجردی .... در فقه و اصول مرد فوق العاده متبحر و 
صاحبنطری بود و بر تفاسیر قرآن هم مسلط بود و بیش از نصف قرآن را هم حفظ 

بود.« )کتاب مسألة شناخت، ص 146(. 
     

- حضرت آيت الله بهجت)ره(:
»قرآن را حفظ كنيم تا هميشه با ما باشد و ما با او باشيم، به قرآن تحصن بكنيم 
و آن را وسيلة  حفظمان در فتن و شدائد دنيا قرار بدهيم«) به سوی محبوب،  ص 71(.                        
... قرآن را حفظ كنيد. نتيجة حفظ قرآن قابل توصيف نيست... قاعدتاً حفظ   
لامته)ص(«.   حفظه  الله  سهل   « ندارد:  لازم  هم  تکرار  و  است  آسان  خیلی  قرآن 
خداوند، حفظ قرآن را بر امت رسول خدا)ص( آسان نموده است. ولی ابقا و نگهداری 
« قرآن را تکرار  از آن تکرار لازم دارد؛ زیرا که فرمود: »تعاهدوا هذا القرآن، فإنهّ وحشیٌّ

کنیدکه زود از خاطر می رود. )در محضر حضرت آيت الله بهجت، ص 115(. 

- حضرت آيت الله العظمی تبریزی) ره(: 
»حفظ قرآن کریم ثواب و فضیلت بزرگی دارد، لکن کسی که قرآن را حفظ کرده 
باید محافظت کند تا از یادش نرود،  کوتاهی کردن در این امر بعد از حفظ قرآن به 

نحوی که یادش برود اشکال دارد. و الله العالم«
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- مرحوم نهاوندي )مؤلفّ تفسير نفحات الرّحمان(:
 »حفظ قرآن از مهم ترين عبادات و موکدترین مستحبات است. از آنجا كه حفظ 
قرآن از روي معرفت و ايمان، نورانیت قلب و انشراح صدر و انبساط روح و تهذيب 
نفس را به دنبال دارد اجَْر او روز قيامت هم سنخ با او است؛ زيرا حافظ قرآن غرق 
در نور خداست و نزد خداوند از مقربان است. و مع الاسف اين عبادتِ با فضيلت در 
زمان ما ترك شده است در حالي كه در زمان هاي قبل از اين، شيوع داشته است 
به طوري كه طبق آنچه گفته شده است غير حافظ قرآن در بين مسلمانان موهون 

بوده است.« )تفسير نفحات الرحمن، ج1، ص35(

- علامه شهید استاد مطهری)ره(: 
»حفظ کردن قرآن مثل تلاوت کردن آن امر بسیار مطلوبی است و مخصوصاً بعد 
از آنکه انسان حفظ کرد نباید بگذارد فراموش بشود. شاید گناه هم داشته باشد که 
انسان قرآن را حفظ کند و بعد این قدر نخواند تا فراموش بشود. افرادی که حافظه 
شان ضعیف است لااقل اگر یک سوره دو سوره  پنج سوره حفظ می کنند، نگذارند 
که همان سوره ها فراموش بشود؛ چون بعضی، حرام و گناه می دانند که انسان قرآن 

را حفظ کند و بعد بگذارد فراموش بشود ) كتاب آشنايي با قرآن، ج 5 ،ص 228 (. 
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- حضرت آيت الله العظمی صافی گلپایگانی:
»حفظ قرآن کریم بسیار فضیلت دارد و سیرة متشرعه از هنگام نزول قرآن در 
بین همه طبقات مؤمنین بر حفظ آن بوده و هست و وضوح مطلب به قدری است 

که محتاج به شرح و تفصیل نیست«. 

- حضرت آيت الله العظمي مكارم شيرازي)دام ظله(:
 » من معتقدم كه طلبه ها دو دسته اند؛ كي دسته حافظه هاي قوي و زمينه هاي 
ذهني مناسبي براي حفظ قرآن دارند به گونه اي كه اگر وقت بگذارند، به راحتي 
مي توانند حافظ قرآن شوند. من به اين گونه افراد سفارش مي كنم كه حفظ قرآن 
را به طور جدی پيگيري كنند ، حوزه ها كي عده حافظ قرآن در سطح عالي داشته 
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باشند؛ ولي گروه ديگري هم هستند كه تا اين اندازه آمادگي ندارند و اگر بخواهند 
حافظ قرآن شوند، بايد همة  وقتشان را روي حفظ بگذارند. من به اين دسته توصيه 
مي كنم آياتي را كه براي استشهاد بر مسائل مختلف مورد نياز است حتماً از حفظ 

داشته باشند.« )مجله پيام قرآن پيش شماره 6 شهريور 72، ص52(.  
 ايشان در كيي از جلسات درس خارج خود فرموده بودند: »مرحوم آيت الله خويي 
در دوران پيري به حفظ قرآن مشغول شدند« و آنچه كه معروف است اين است كه در 

همان سنين پيري موفق به حفظ بيش از 25 جزء از كلام الله شده بودند.

-  آيت الله جعفر سبحاني)دام ظله(:
 »اگر خداوند عمر دوباره اي به من بدهد در درجه ي اول در وقت، صرفه جوئي 
مي كنم. مثلًا ما، روزي » مقامات حريري « و يا اشعار عرب را حفظ مي كرديم، 
اما از حفظ قرآن باز مي مانديم در صورتي كه بايد قرآن را حفظ مي كرديم.« )مجله 

سباء سال سوم، ش21، ص12(.  

برخي  شد،  سؤال  داشتند،  ايشان  با  قرآن  حافظان  از  تعدادي  كه  ديداري  در 
رواياتي كه در فضل حفظ و حافظ قرآن آمده است، توجيه و تأويل كرده و مي گويند، 
مراد حفظ الفاظ نيست. ايشان در پاسخ فرمودند: » اصولاً در زمان پيغمبر، قرآن 
حفظي بوده است كتابت، كم بود. چند نفر، قرآن را مي نوشتند، همه حفظي بود، 
حفظ قرآن مهم است قدم اول است، انسان مي خواهد نماز بخواند قدم اوّل حفظ 

قرآن است حفظ نماز است.«
ايشان در پاسخ سؤال دوم كه در خصوص تأثير حفظ قرآن در تحصيل بود فرمودند:

» قرآن نور است. انسان اگر در ذهنش نور باشد معلوم است كه مؤثر است. من 
امتحان كرده ام كساني كه با قرآن مأنوسند ، كم يا زياد، كمتر گناه مي كنند ... . 

همين انس با قرآن، انسان را از گناه نگاه مي دارد.«
در بسياري از رواياتي كه در خصوص حفظ قرآن به آن استناد شد، واژة حمله يا 
حامل قرآن در آن به كار رفته بود، ممكن است برخي در تطبيق اين واژه بر حافظ 
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قرآن، ترديد كرده باشند؛ بنابراین مسأله را در محضر حضرت آيت الله سبحاني طرح 
نموديم، ايشان فرمودند: »مراد اين است كه محتواي قرآن با او باشد بلكه حمله بر 
حافظ قرآن بهتر تطبيق مي كند.«عبارت زیر از حضرت آيت الله معرفت)ره(  نيز در 
اين زمينه جالب توجه به نظر مي رسد. آيت الله معرفت از معدود عالماني است كه 
بخش اعظمي از عمر خود را صرف فراگيري، ترويج و تبيين معارف قرآن نموده و تأليفات 

بسيار ارزنده اي را در زمينة تفسير و علوم قرآني  از خود به جاي گذاشته است.

- آيت الله حسن زاده آملي)مدظله العالي(:
»حقيقت امر اين است كه از همان ابتدا عشق عجيبي به ديوان شعرا و نيز نظم 
و شعر داشتم. روي اين ذوق ، همان وقت، تمام دو بيتي هاي بابا طاهر را حفظ بودم 
وتمام رباعيات خيام را، و اكثر غزليات حافظ را، همين طور ديگران را. اي كاش از 
همان وقت كسي به من مي گفت كه آقا به جاي اينكه اين ها را حفظ كني، شروع 
كن به حفظ قرآن. و الآن اين حسرت براي من به جاي مانده است كه اين عشق 
و علاقه اي كه به دواوين) ديوان هاي( شعرا داشتم، ك‌اش در حفظ قرآن به كار مي 

بردم. )ميراث ماندگار، ص 563(.
دورة نوجواني و جواني ، برهه اي است كه حافظة انسان، چونان مكنده اي قوي، 
دنبال مواد و محفوظات مي گردد. بنابراين، خواه ناخواه ، به سوي حفظ شعر، نثر، 
با برنامة حفظ قرآن، اين قوة ارزشمند  عبارات و...  رو مي آورد. چه بهتر آن كه 
را در سمت و سويي  برهة آن، هدايت و راهبري كرد و آن  بهترين  را در  انساني 
سوق داد كه در برهة افول آن قوه، در به كارگيري اين قوة الهي، احساس  رضايت 
و شادماني كند؛ خود را مغبون حسّ نكند، بلكه شاكر اين نعمت خدادادی بيابد. 
مغز انسان شامل پانزده تا كيصد بيليون سلول عصبي )نرون( است كه اگر كمترين 
عدد ارائه شده را بپذيريم به اين معني است كه انسان ميتواند 2 تا 10 بيليون پاره 
اطلاعات مختلف را به خاطر بسپارد. طبق نظر »ريچارد رستارك« فقط براي نوشتن 
عددي كه نمايانگر توانايي به خاطر سپردن مغز انسان باشد بايد به مدت 90 سال 
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در هر ثانيه كي صفر بنويسيم.)كتاب چگونه حافظه اي برتر داشته باشيم؛ نوشته روبرت توكه، 
انتشارات ققنوس، ص 11(.

- حضرت آيت الله  معرفت)ره(:
از ضروریات  قرآن در سینه ها یکی  اسلام، حفظ   »امروزه همانند دوره صدر 
جامعه اسلامی به شمار می رود و اساساً حاکمیت قرآن در صورتی است که تک 
تک افراد جامعه از آیات مربوطه به هر حادثه و پیش آمد آگاهی داشته و مستحضر 
باشند. و حمله قرآن به کسانی می گویند که قرآن را در سینه حامل باشند نه آنکه 
صرفاً در نوشته ها و در محفظه کتابخانه ها. خلاصه حفظ و ضبط و قرائت صحیح 
قرآن یکی از واجبات شرعی است در همه زمان ها به ویژه در عصر حاضر و در سایه 

حکومت عدل اسلامی . وفّق الله تعالی الحاملین للقرآن العاملین به.«

چرا قرآن را حفظ کنیم 4
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